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Vláda poštvala pivaře proti vinařům. Zvýšení DPH je konec 
české kultury, hosty nažene do garáží, varují hospodští

Gastronomie má za sebou tři 
těžké roky, podle vlády Pet-
ra Fialy (ODS) už ale není 

třeba ji dále podporovat daňovými 
úlevami na točené pivo, z nějž žije 
polovina českých restaurací a hos-
pod. Ministr financí Zbyněk Stan-
jura (ODS) minulý týden představil 
úpravu sazeb daně z přidané hod-
noty (DPH), která u točeného piva 
vzroste z 10 procent na 21 procent. 
Sporná spotřební daň na tiché víno 
přitom zůstane na nule. V hospodách 
tak pivo podraží, provozovatelé se 
proto obávají i vlny krachů, zejména 
na venkově.

Desetina hospodských ukonče-
ní svého podnikání nyní zvažuje, 
pět procent je pak rozhodnuto, že 
pokud se DPH zvýší, pověsí defini-
tivně zástěru na hřebík. Vyplývá to 
z posledního průzkumu Plzeňského 
Prazdroje mezi tisícovkou hospod 
a restaurací po celém Česku. Polovi-
na dotázaných zároveň očekává, že 
hostů bude chodit méně a ti, kteří zů-
stanou, nechají na baru méně peněz.

Většina podnikatelů v gastru po-
chopitelně hodlá zvýšení DPH pro-
mítnout do cen, ne všichni si však 
takový krok mohou dovolit. „Hod-
ně lidí si s pivem dává jídlo, a kdy-
bychom je odradili drahým pivem, 
tratili bychom i na kuchyni,“ uvedl 
majitel restaurace U Pechtů v Plzni 
Martin Pejchar. „Takže si budeme 
muset ukousnout velkou část vlast-
ní marže a místo restartu budeme 
po třech opravdu těžkých letech zase 
bojovat o přežití.“

Pivo na hosty funguje jako hlav-
ní lákadlo, potvrzuje Luboš Kastner, 
spolumajitel sítě restaurací Hospod-
ska a člen představenstva Asociace 
malých a středních podnikatelů. 
„Z pohledu tržeb i marže je nejdů-
ležitější jídlo, ale pivo funguje jako 
hlavní tahák. Tolik na něm nevydělá-
váme, ale přitáhne k nám lidi, kterým 
můžeme nabídnout celou naši služ-

bu,“ přiblížil podnikatel. „Má vlastně 
podobnou funkci jako polední menu. 
Do kaváren nebo fast foodů lidé cho-
dí celý den, hospody a restaurace ale 
musí přitáhnout lidi v tom obědo-
vém a večerním okně.“

Kastner je v současnosti jedním 
z nejhlasitějších oponentů vládního 
návrhu. Fialův kabinet kvůli vyššímu 
zdanění piva a zachování nulové spo-
třební daně za tiché víno označuje 
za „moravské Palermo“. „Z jižní Mo-
ravy máme premiéra, ministra země-
dělství, ministra práce a sociálních 
věcí. Ministr financí je z Moravsko-
slezského kraje, ministr zdravotnic-

tví je z Brna. Cítím tu fundamentál-
ní křivdu, která je spojená s úzkými 
osobními vazbami politiků. Stojíme 
tu proti vinařské politické zdi.“

Podnikatel navrhuje, aby vláda 
zvýšení DPH přinejmenším odloži-
la z příštího ledna na rok 2026, zru-
šila vyšší zdanění nealkoholických 
nápojů, které se rovněž přesouva-
jí do základní 21procentní sazby, 
a zavést spotřební daň na víno. „Za-
tímco spotřeba piva za posledních 
třicet let klesla o 12 procent, kate-
gorie vína narostla o 40 procent,“ 
dodal Kastner. Na tomto trendu se 
významně podílí vína šumivá, která 
na rozdíl od těch tichých spotřební 
dani podléhají. Její regulační efekt 
tak podle Kastnera ve výsledku pří-
liš znát není. „Chráníme byznys s al-
koholem, který roste, a bijeme ten, 
který sám od sebe klesá.“

Kritici nulové spotřební daně 
na tiché víno také upozorňují, že zvý-

hodňuje hlavně dovozy, které tvoří 
70 procent české spotřeby. Zavede-
ní spotřební daně Fialovu kabinetu 
doporučovala i Národní ekonomická 
rada vlády (NERV). „Našli bychom ur-
čitě desítky milionů korun, abychom 
podpořili moravské vinaře, a zároveň 
bychom vybrali čtyři až pět miliard 
na dováženém víně,“ uvedl nedávno 
pro HN hlavní ekonom společnosti 
Deloitte a člen NERV David Marek.

Kastner zároveň upozorňuje, že 
točené pivo je snadno nahraditelný 
produkt. „Pokud v hospodách zdraží, 
lidé si ho raději dají doma nebo třeba 
v hasičárně,“ předpovídá. Jeho slova 
potvrzuje ředitelka Českého svazu 
pivovarů a sladoven Martina Feren-
cová. „Tento krok podpoří takzvanou 
garážovou pivní kulturu – tedy pití 
piva s partou v garáži nebo na zahra-

dě. Pro malé obce to může znamenat 
definitivní konec místních hospod, 
které jsou často už dnes posledním 
místem, kde se lidi na vesnici potká-
vají,“ říká ředitelka svazu. Češi při-
tom v období pandemie ve velkém 
nakupovali výčepní zařízení, takže 
jsou dnes na domácí pití piva dobře 
připravení.

V gastronomii v současnosti pů-
sobí kolem 30 tisíc podnikatelů, 
kteří zaměstnávají 150 tisíc kucha-
řů, servírek a dalších pracovníků. Po-
dle Ferencové jsou nyní existenčně 
ohroženy stovky až tisícovky pod-
niků. V nejhorší situaci jsou přitom 
ty, které nevaří nebo nabízí pouze 
studenou kuchyni, jichž je v Česku 
zhruba polovina.

Kastner zároveň neočekává, že 
zvýšení daní z piva přispěje státnímu 

rozpočtu tak, jak vláda doufá. „Zvý-
šení DPH pošle byznys vesnických 
hospod do minusů. Zbudou jim jen 
dvě možnosti – buď zkrachují, nebo 
přejdou do černé ekonomiky,“ říká 
Kastner s tím, že hospody mohou 
začít ve velkoobchodech nakupovat 
pivo bez faktury za hotovost.

Obchodní ředitel Plzeňského 
Prazdroje připomněl, že nižší sazbu 
DPH na čepované pivo zavedla před-
chozí vláda Andreje Babiše (ANO) 
jako úlevu v době covidových restrik-
cí. „Byla zavedená proto, aby hospo-
dám pomohla v těžkých časech, a ty 
stále trvají. Po dvou letech covidu, 
kdy byl 260 dní omezený provoz hos-
pod, nyní čelí rostoucím nákladům 
a rekordní inflaci,“ uvedl obchodní 
ředitel Plzeňského Prazdroje Tomáš 
Mráz.

Hlavní lákadlo Pivo pro restaurace a hospody není z hlediska tržeb či marží nejdůležitější, funguje ale jako hlavní lákadlo 
pro zákazníky, a to hlavně ve večerních hodinách.  Foto: Shutterstock

Tomáš Zítko
tomás.zitko@hn.cz
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◾ Tolik hospod a restaurací podle 
průzkumu Plzeňského Prazdroje 
hodlá ukončit svou činnost, pokud 
projde zvýšení DPH na točené pivo. 

■ Pivo

Inzerce

Návrhy usnesení k jednotlivým bodům pořadu valné hromady:
K bodu 1 pořadu – Návrh na obsazení orgánů společnosti vychází z požadavků zákona a stanov společnosti.
Návrh usnesení: Valná hromada schvaluje předsedu valné hromady, zapisovatele, ověřovatele zápisu a sčitatele hlasů.
K bodu 4 pořadu – Schválení roční účetní závěrky za rok 2022 a rozdělení hospodářského výsledku, kdy se navrhuje rozdělení zisku v souladu se stanovami
a podle rozhodnutí valné hromady. Rozdělení zisku nezpůsobí úpadek společnosti. Při rozdělení zisku se hledí především na zájmy společnosti a její
perspektivy. Účetní závěrka včetně auditorské zprávy a zprávy o vztazích jsou k dispozici akcionářům v sídle společnosti k nahlédnutí a současně je účetní
závěrka zveřejněna na internetové stránce společnosti.
Návrh usnesení: Valná hromada schvaluje výroční zprávu, zprávu o vztazích, roční účetní závěrku za rok 2022 a rozdělení zisku ve výši 63 525 270,88 Kč
po zdanění tak, že zisk se rozděluje takto: 20 mil. Kč zaúčtovat do Fondu rozvoje, 3 mil. Kč zaúčtovat do Fondu nákupu akcií a 40 525 270,88 Kč zaúčtovat
jako nerozdělený zisk.
K bodu 5 pořadu – Určení auditora je navrhováno z důvodu, že společnost splňuje předpoklady uvedené v ustanovení § 20 zákona č. 563/1991 Sb.,
o účetnictví, v platném znění, kdy navíc její výroční dokumenty musí být ověřeny auditorem.
Návrh usnesení: Valná hromada schvaluje auditora společnosti Ing. Bohumíra Holečka, vedený Komorou auditorů pod č. osvědčení 1177.
K bodu 6 pořadu – Odůvodnění: Společnost s ohledem na § 301 ZOK má možnost nakoupit vlastní akcie a za existence zájmu akcionářů je nezbytné
schválení nabývání vlastních akcií valnou hromadou.

Návrh usnesení – Valná hromada schvaluje nabývání vlastních akcií za následujících podmínek: a) společnost může nabývat vlastní akcie v nominální hodnotě
1 tis., 5 tis., 10 tis., 50 tis. a 100 tis. Kč, a to až do celkové výše 20 % na základním kapitálu společnosti; b) společnost může akcie nabývat po dobu pěti let
od konání této valné hromady; c) cena akcií, za kterou lze nabývat akcie se navrhuje za úplatu ve výši 40 % nominální hodnoty akcií s tím, že nabytí nesmí
způsobit snížení vlastního kapitálu pod upsaný základní kapitál zvýšený o fondy, které podle zákona a stanov nelze rozdělit mezi akcionáře.
K bodu 7 pořadu – Z důvodu konce volebního období orgánů společnosti je nezbytná volba nových členů představenstva pro následující pětileté funkční
období.
Návrh usnesení: Valná hromada schvaluje nové členy představenstva společnosti, a to: Ing. Jan Procházka, Ph.D., Vilémovice 14, 286 01 Čáslav; Miroslav
Liberský, Újezdec 22, 286 01 Čáslav; Stanislav Veselý, Petrovice I 84, 286 01 Čáslav; Ladislav Mašín, Krasoňovice 11, 284 01 Kutná Hora, Stanislav Petrus,
Třebětín 44, 285 22 Zruč nad Sázavou; Ing. Jaroslava Veselá, Radvančice 14, 285 22 Zruč nad Sázavou; Luboš Daněk, Červené Janovice 122, 285 42 Červené
Janovice.
Představenstvo podává informaci, že pokud se některé výše uvedené osoby účastní na podnikání jiných, buď jako člen orgánu jiné právnické osoby, či jako
společník jiných právnických osob s obdobným předmětem podnikání, je tomu tak pouze z důvodu, že v těchto společnostech zastupují společnost nebo
jejich účast na podnikání jiných nesouvisí s předmětem podnikání naší společnosti, tudíž nedochází k porušování zákazu konkurence.
K bodu 8 pořadu – z důvodu konce volebního období orgánů společnosti je nezbytná volba nových členů dozorčí rady pro následující pětileté funkční období.
Návrh usnesení: Valná hromada schvaluje následující členy dozorčí rady společnosti: Jana Procházková, Červené Janovice 169, 285 42 Červené Janovice;
Marie Kozlíková, Třebětín 15, 285 22 Zruč nad Sázavou; Ing. Simona Procházková, Vilémovice 14, 286 01 Čáslav.
K bodu 9 pořadu – Valná hromada schvaluje návrhy smluv o výkonu funkce včetně zásad odměňování členů orgánů za výkon jejich funkce a plnění
členům představenstva a dozorčí rady v souladu se zásadami odměňování. Valná hromada schvaluje uzavření smlouvy o výkonu funkce mezi členy orgánů
a společností, a to ve znění předloženém valné hromadě. Návrh smlouvy vychází ze standardního návrhu smlouvy o výkonu funkce doposud používané
společností, a to včetně výše odměny a jiných plnění a respektuje dosavadní praxi společnosti.
Upozornění:
Akcionáři mají právo zdarma nahlédnout v období 30 dnů před datem konání valné hromady v pracovních dnech v době od 8.00 do 14.00 hodin v sídle
společnosti na veškeré podklady týkající se valné hromady. Akcionářům nepřísluší náhrada nákladů, které jim vzniknou účastí na valné hromadě. Listiny týkající
se valné hromady jsou pro akcionáře přístupné na internetových stránkách společnosti www.agropodlesi.cz. V sekci „pro akcionáře“, do kolonky heslo
zadejte „Agro2571“. Rozhodným dnem je den předcházející den konání valné hromady. 

V Červených Janovicích dne 10. 5. 2023

 Ing. Jan Procházka, Ph.D. v. r. Miroslav Liberský v. r.
 předseda představenstva místopředseda představenstva

Hlavní údaje účetní závěrky za rok 2022 (v tis. Kč):
Aktiva 752 388 Pasiva 752 388 Výnosy 377 865
Dlouhodobý majetek 457 596 Vlastní kapitál 502 907 Náklady 314 340
Oběžná aktiva 278 313 Cizí zdroje 248 708 Výsledek hospodaření 63 525
Časové rozlišení 16 479 Časové rozlišení 773

Pozvánka
Představenstvo akciové společnosti

AGRO PODLESÍ, a.s.
Červené Janovice čp. 55, 285 42 Červené Janovice, IČO: 25714350

zapsáno v obchodním rejstříku vedeném u Městského soudu v Praze, B 5662
s v o l á v á

řádnou valnou hromadu,
na úterý 20. června 2023 od 10.30 hodin do zasedací místnosti v sídle společnosti

Pořad jednání:
1. Zahájení a volba orgánů valné hromady (předsedy valné 

hromady, zapisovatele, ověřovatelů zápisu a sčitatelů)    
2. Výroční zpráva představenstva, roční účetní závěrka za rok 

2022 a návrh na způsob rozdělení hospodářského výsledku 
3. Zpráva dozorčí rady o kontrolní činnosti, stanovisko k řádné 

účetní závěrce a návrhu představenstva na způsob rozdělení 
hospodářského výsledku   

4. Schválení roční účetní závěrky za rok 2022 a rozdělení 

hospodářského výsledku 
5. Schválení auditora
6. Nabývání vlastních akcií
7. Volba členů představenstva
8. Volba členů dozorčí rady
9. Schválení smluv o výkonu funkce členům orgánů a jiných 

plnění ve prospěch členů orgánů společnosti
10. Závěr
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